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آیین نامه دوم هیأت وزیران درباره 
اســتخراج رمزارزهــا در حالی در 
ابتدای این هفته ابلاغ شــد که در 
اوایل شــهریور1401 به تصویب دولت رسیده بود. 
اما پیش از این و در مــرداد1398 هم دولت وقت 
مصوبه ای در این حوزه داشــت کــه اکنون مصوبه 
جدید چشم انداز روشــن تری را پیش روی فعالان 
حوزه ماینینگ قرار داده اســت. مصوبه ای که در 
تاریخ 22 آبان ابلاغ شــده است دارای تفاوت هایی 
به لحاظ شکلی و ماهوی با مصوبه سال98 دارد که 
بنا بر نظر برخی کارشناســان، نتیجه »سند تحول 
دولت مردمی« است؛ صرف نظر از اینکه آیین نامه 
قبلــی دارای 6 ماده بود و آیین نامــه جدید اکنون 
به 13ماده تغییر یافته، شاید مهم ترین بخش این 
تغییرات، موضوع منبع تامین انرژی برای ماینرها 
باشد. درواقع، مصوبه سال98 در حوزه تامین انرژی 
تک منبعی بود، اما مصوبه شــهریور1401 بسته 
متنوعی از روش ها را برای تامین انرژی درنظر گرفته 

که دست ماینرها را در این زمینه بازمی گذارد.
 

مصوبه ای برای بهبود فرایندها
رضا بابک نیــا، رئیس کارگروه اســتخراج انجمن 
بلاکچین در گفت وگو با همشــهری تفاوت های 
مصوبه جدیــد و قدیم هیأت وزیــران را در چند 
موضوع می بیند. بابک نیا با اشــاره به اینکه پیش 
از این مصوبه ای در حوزه استخراج رمزارز داشتیم 
و تعرفه ها و همچنین تکالیف کلی دســتگاه های 
مرتبط با این حوزه هم مشخص شده بود، می گوید: 
»با روی کار آمدن دولت جدید شاهد دستورالعمل 
و ابلاغیه ای مبنی بــر توقف رویه های گذشــته 
بودیم تا اینکه مصوبه جدید برای بازنگری و بهبود 
مصوبه قبلی در دســتور کار معاونــت اقتصادی 

ریاست جمهوری قرار گرفت.«
ظاهرا بین فعــالان بخش خصوصــی و نهادهای 
اجرایی اختلاف نظرهایی در مورد این مصوبه وجود 
دارد و بخشی از آنها این مصوبه را دستاورد بزرگ 
و جدیــدی نمی دانند و صرفا تغییــر ادبیات را در 
مصوبه جدید عنوان می کنند. با این حال بابک نیا 
معتقد است که با یک نگاه عمیق تر و کارشناسی تر 
به متن مصوبه می توان به این مسئله پی برد که اگر 
هماهنگی بین دســتگاه ها و تدوین آیین نامه های 
اجرایی این مصوبه با دقت و نگاه کارشناسی و رعایت 
روح سند تحول دولت مردمی صورت بگیرد، شاهد 

رفع مشکلات صنعت استخراج خواهیم بود.
 

تدابیر ستاد ملی رمزارزش ها
رئیس کارگروه استخراج انجمن بلاکچین البته این 
مصوبه را لزوما به معنای شکوفایی و توسعه حوزه 
استخراج نمی داند و می گوید: »کشور با چالش هایی 
روبه روست و این مصوبه هم نتوانسته مسئله خاصی 
را حل کند، اما اگر مصوبه جدید به درستی تفسیر 
شــود و آیین نامه های مربوطه تدوین و ابلاغ شود 

می توانیم شاهد رفع مشکلات باشیم.«
بابک در توضیح این موضوع به سند تحول دولت 
مردمی اشــاره می کند و ادامه می دهد: »در این 
سند تشکیل ستاد ملی رمزارزش ها برای مدیریت 
و فرماندهی بین دســتگاهی پیش بینی شــده تا 
آیین نامه ها با رعایت ضوابط وزارتخانه ها و حدود 

اختیارات آنها به نحو بهتری نوشته شود.«
او یادآوری می کند کــه در مصوبات قبلی و دولت 
قبلی دســتگاه ها با توجه به حــدود اختیارات و 
تکالیف خود، متأسفانه تفاســیر خود را از مصوبه 

داشتند و به آن عمل می کردند.

بابک نیا تأکید می کند که اکنون در ســند تحول، 
این چالش دیده شــده و رفع این چالش به عنوان 

یک راهکار در ستاد ملی رمزارزش ها قرار دارد.
او اظهار امیدواری می کند که درگام بعدی، ستاد 
ملی که در ســند تحول دیده شده تشکیل شود و 
آیین نامه های این حوزه با هماهنگی دستگاه های 
مربوطه)وزارتخانه های صمت، نیرو، نفت و بانک 

مرکزی( تدوین و اجرایی شود.
 

رفع مشکلات در مصوبه جدید
رئیس کارگروه استخراج انجمن بلاکچین در پاسخ 
به این پرسش که کدام مشکلات در مصوبه جدید 
رفع شده است، به تحولاتی ازجمله رفع تک منبع 
بودن تامین انرژی در مصوبه قبلی اشاره می کند و 
می گوید: »در مصوبه جدید با نگاهی کارشناسانه 

سبد متنوعی از انرژی درنظر گرفته شده است.«
بابک نیا نکته دوم را گنگ بــودن و نبود ضمانت 
اجرایی در مصوبه قدیــم می داند و ادامه می دهد: 
»در مصوبه جدید شاهدیم که با جزئیات بیشتری 
تکالیف وزارتخانه ها و سهم آنها و نحوه محاسبه این 

تخفیف ها معین شده است.«
او همچنین به مسئله بازگشــت ارز حاصل از این 
صنعت به چرخه اقتصادی کشور اشاره می کند و 
می گوید: »در این مصوبه به صراحت شــاهد این 
موضوع هســتیم که به بانک مرکــزی روش های 
برگشــت این درآمدها به چرخه اقتصادی کشور 
تکلیف شده که باید در اسرع وقت در این مورد اقدام 
کند.« رئیس کارگروه استخراج انجمن بلاکچین 
همچنین یکی از موضوعات این مصوبه را موضوع 
حمایت از مزارع اســتخراج رمزارز بزرگ مقیاس 
می داند که به صورت کلی به آن پرداخته شده است.

بابک نیا با اشــاره به اینکه توجه بــه مزارع بزرگ 
مقیاس از سوی دولت نشان می دهد که حاکمیت 
به دنبال تجمیع این زیرساخت هاست که به لحاظ 
فنی هم توجیهات قابل قبولــی دارد، با این حال 
معتقد اســت که در این مصوبه تشریح نشده که 
بزرگ مقیاس ها چه تعریفی دارند و چه مشوق هایی 
برای اقبال مردم به بزرگ مقیاس ها و جمع آوری 
استخراج زیرزمینی و انتقال به مراکز مجاز درنظر 

گرفته شده است.

خیز ماینینگ با ابلاغ مصوبه دولت
کارشناسان می گویند ابلاغ آیین نامه استخراج رمزارز برای نخستین بار مشکلات این حوزه را حل کرده و از نتایج سند تحول دولت مردمی است
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پرتاب موفق ماموریت آرتمیس 1 
دررؤیای بازگشت به ماه 

این سفر 25روزه رفت و برگشت به ماه، نخستین 
ماموریت ناسا در اعماق فضا با قابلیت حضور خدمه در 

نیم قرن گذشته است

2 ماه بــود که تلاش بــرای انجام ماموریــت آرتمیس 1 
به عنوان بخش مهمی از پروژه بازگشــت انسان به ماه به 
دلایل متعددی لغو می شد. اما صبح روز گذشته، سرانجام 
پس از رفع ایــرادات فنی و در آب و هوایی مناســب، این 
پرتاب با قدرتمندترین موشــک فضایی تاریخ، از فلوریدا 
به سمت ماه انجام شد. به گزارش گاردین، این فضاپیما، 
متشکل از موشــک قدرتمند سیســتم پرتاب فضایی و 
کپسول پیشگام اوریون، هنگام برخاستن از سکوی پرتاب 
کیپ کاناورال، آسمان شب را روشن کرد. این سفر 25روزه 
رفت و برگشت به ماه، نخســتین ماموریت ناسا در اعماق 
فضا با قابلیت حضور خدمه در نیم قرن گذشته است. هیچ 
فضانوردی در پرواز آزمایشی آرتمیس1 حضور ندارند و به 
جای آنها، 3 مانکن و یک اسباب  بازی در فضاپیما قرار دارد 
تا سطح تشعشعات اندازه گیری شود. آزمایش سیستم ها 
و تجهیــزات جدید حفــظ حیات که برای نســل بعدی 
پروازهای فضایی طولانی  مدت انسان طراحی شده  اند هم 

بخش مهمی از این ماموریت به حساب می آیند.

رفت و برگشت 25روزه
اما موفقیــت در ایــن ماموریت که طبق برنامــه باید در 
11دســامبر در اقیانوس آرام، آرام بگیرد، برای پروازهای 
آرتمیــس 2 و 3 کــه پس از ایــن پرتــاب، برنامه ریزی 
شده اند، بسیار مهم است. قرار اســت در هر دو ماموریت 
2 و 3 فضانورد به ماه رفته و به زمین برگردند. درحالی که 
ماموریت دوم برای ســال2025 برنامه ریزی شده بود اما 
باتوجه به تأخیر در پرتاب آرتمیس1، انتظار می رود یک 
سال به تعویق بیفتد. نخســتین فرود خدمه روی سطح 
ماه در زمان آپولو 17 در دســامبر 1972 اتفاق افتاد. در 
ماموریت آرتمیس 3یــک زن نیز برای نخســتین بار به 
لیست 12نفره افرادی که روی ماه قدم گذاشته اند اضافه 
خواهد شــد. در ماموریت های آپولو از سال های 1969 تا 
1972 فقط فضانوردان مرد موفق به حضور روی ماه شده 

بودند.
درحالی که در ماموریت  های آپولو نخستین دستیابی بشر 
به نزدیک  ترین جرم آسمانی به زمین ممکن شد، اما میل 
به اکتشافات بیشتر نسبت به ماموریت های اولیه، باز هم 

ناسا را به این مسیر بازگردانده است.

هدف از ماه، مریخ است
بیل نلسون، مدیر ناســا گفت: چرا ماه؟ چون هدف مریخ 
اســت. کاری که ما می توانیم روی ماه انجــام دهیم این 
است که یاد بگیریم چگونه در آن محیط پرتلاطم باشیم 
و زنده بمانیم. تمام هدف این است: ما به ماه بر می گردیم، 
یاد می گیریم چگونــه در آنجا زندگی و زیســتگاه ایجاد 
کنیم. ناســا می خواهد یک حضور طولانی  مدت انسانی، 
ازجمله یک کمــپ پایه در ماه، به عنــوان زمینه اي برای 
 مأموریت  هــای خدمه به مریــخ تا اواســط دهه2030

 ایجاد کند.
دید گسترده تر ناسا در ماموریت ماه به مریخ شامل شرکای 
تجاری مانند شــرکت اســپیس ایکس به مالکیت ایلان 
ماسک و موشک سنگین استارشــیپ است که می تواند 
برای نخستین پرواز آزمایشی مداری، خود را در ماه آینده 

آماده کند. 
با این حال، ابتدا ناســا باید بعد از یک وقفه 50ساله ثابت 
کند که از پس چالش فرستادن وسایل نقلیه به اعماق فضا 

و بازگرداندن ایمن آنها به زمین بر می آید.

پرتاب در شرایط ایمن
پرتاب روز چهارشنبه به دنبال تلاش های شکست خورده 
در 2ماه گذشته انجام شد. پس از اینکه مهندسان متوجه 
مشکل خنک  کننده موتور شــدند، آن را رفع کردند، اما 
نتوانستند آنچه را که به عنوان نشتی سوخت گزارش شده 
بود برطرف کنند. امید مجدد ناســا برای تلاشی دیگر در 
اوایل اکتبر زمانی که خطر توفــان ایان، آژانس فضایی را 
مجبور کرد موشــک غول پیکر 4.1میلیارد دلاری را به 
آشیانه خود برگرداند، ناکام ماند. آرتمیس در 4نوامبر به 
سکوی پرتاب بازگشت و هفته گذشته باوجود تندبادهای 
پرســرعت توفان نیکول در آنجا باقی مانــد. مدیران این 
مأموریت پس از انجام تعمیرات جزئی در سیســتم های 
الکتریکی، مجوز نهایی را برای پرتاب صادر کردند. جیم 
فری، معاون ناسا در توسعه سیستم های اکتشافی، مدعی 
اســت که پیش از پرتاب روز گذشــته، بین مدیران ناسا 
بحث های زیادی درگرفته اســت: حتی درنظرسنجی و 
تصمیم نهایی درباره اطمینان در انجام این کار بحث شد و 
تیم، کاملا موافق انجام این پرتاب بود و هیچ کس تصمیم 

بی اساس و جوگیرانه نگرفت.
به گفته ناســا آرتمیس از هر فضاپیمایی که برای انسان 
ساخته شده است دورتر پرواز خواهد کرد. کپسول اوریون 
همچنین بیش از هر فضاپیمای انســانی بدون اتصال به 
ایستگاه فضایی در فضا می ماند و ســریع تر از همیشه به 

خانه بازمی گردد.

 بررسی محدودیت های اینترنت
در جلسه شورای امنیت ملی

مسعود خوانســاری، رئیس اتاق بازرگانی تهران اعلام کرد قرار 
اســت وضعیت اینترنت در جلسه شــورای امنیت ملی بررسی 
شود. براســاس گزارشی که در ســایت اتاق تهران منتشر شده 
خوانساری گفت: در یک ماه گذشته که این محدودیت ها ایجاد 
شده گزارش های مختلفی تهیه کردیم که برای ریاست محترم 
جمهور و وزارتخانه های مرتبط ارسال کردیم. آقای رئیس جمهور 
نامه ای را که از طرف اتاق ارسال کردیم و پیوستی درباره اثرات 
محدودیت های اینترنتی داشت، به شــورای امنیت ملی ارجاع 
داده اند و قرار اســت در جلسه شورا مورد بررســی قرار گیرد. 
خوانساری اعلام کرده که در این نامه کاملًا توضیح داده ایم که 
محدودیت ها چه اثرات مخربی داشته است. علاوه بر این معاونت 
اقتصادی معاونت اول رئیس جمهور   جلسه ای تشکیل دادند که 
جمعی از اعضای هیأت نمایندگان هم حضور داشــتند.در این 
جلسه که از معاونت فناوری ریاست جمهوری و وزارت صمت هم 
در آن حضور داشتند، همه بر گزارش اتاق تأکید و حتی فراتر از 
آن را بیان کردند که اگر محدودیت ها برطرف نشود، خسارت های 

جدی بر اقتصاد کشور و اقتصاد دیجیتال وارد خواهد شد. 

فضااینترنت

ستاد توسعه زیست فناوری معاونت 
علمی اعلام کرد ۳دانشگاه با ورود به 
حوزه زراعت و باغبانی به تامین امنیت 
غذایی کمک می کنند. قرار است ستاد 
توســعه زیســت فناوری در اجرای این 
طرح از ظرفیــت ۳دانشــگاه جیرفت، 
کردســتان و پژوهشــگاه مــواد و انرژی 
و همچنیــن ۴ شــرکت دانش بنیــان 

استفاده کند.

 ۳ 
دانشگاه 

 عیســی زارع پــور، وزیــر ارتباطــات و 
فناوری اطلاعــات اعلام کــرده هزینه 
Call Out )از  هــر دقیقــه تمــاس 
پیام رســان بومی به شبکه مخابراتی( 
مبلغ 25تومان اســت کــه از این رقم، 
10تومــان ســهم اپراتــور مخابراتــی، 
10تومــان ســهم پیام رســان و 5تومان 
به گفتــه  اســت.  فنــی  هزینه هــای 
زارع پــور، هــر پیام رســانی کــه بیــش 
از ۳میلیــون کاربــر داشــته باشــد، 
 Call Out می توانــد بــرای ســرویس

درخواست دهد.

 ۲۵ 
تومان 

عدد خبر

رمزارز


